
ورود اتوبوس هاي چيني به تهران
 تا پايان سال

مدي�ر عام�ل ش�ركت واح�د اتوبوس�راني ش�هر ته�ران از 
ح�ل مش�كل تأمي�ن رانن�ده اتوب�وس و ورود اتوبوس ه�اي 
داد.  خب�ر  امس�ال  پاي�ان  ت�ا  پايتخ�ت  ب�ه  چين�ي 
مهدي عليزاده، مدير عامل شركت واحد اتوبوسراني شهر تهران با بيان 
اينكه ادامه نوس��ازي اتوبوس هاي پايتخت با قدرت در سال جديد انجام 
مي ش��ود، گفت: ادامه بازس��ازي اتوبوس ها با قدرت انجام مي شود و در 
راستاي رفع مشكل كمبود راننده پايه يك نيز مصوبه هيئت وزيران در 
قالب »كارت شهري« و »كم كردن دوره اخذ گواهينامه پايه يك از شش 
ماه تا يكسال به دو ماه« با همكاري پليس راهور، در دستور كار قرار دارد.  
وي با بيان اينكه علت كمبود راننده اتوبوس به دليل دو مش��كل اساسي 
است، تشريح كرد: چه در بخش اتوبوس هاي ملكي متعلق به شهرداري 
تهران و چه در بخش اتوبوس هاي خصوصي، درآمد بخش برون شهري 
بيشتر از درون ش��هري اس��ت. به همين علت رانندگان داراي پايه يك، 
برايشان كار كردن در قسمت برون شهري به لحاظ مالي جذابيت بيشتري 
به نسبت فعاليت در خطوط داخل ش��هر دارد و به سمت فعاليت در آن 
قسمت تمايل پيدا مي كنند.  عليزاده با تأكيد بر اينكه اخذ گواهينامه پايه 
يك طولاني مدت است، افزود: اين فرآيند طولاني در بخش خصوصي و 
ملكي مشكلاتي ايجاد كرده است و بايد به مصوبه هيئت وزيران در سال ۸۵ 
استناد كنيم كه اقداماتي را در قالب »كارت شهري« تعريف كرده بودند. 

به گفته وي، بر اساس اين مصوبه، افرادي كه گواهينامه پايه دو دارند با 
طي دوره هاي تخصصي و لازم و پس از گذراندن سه سال، گواهينامه 
فعاليت  روي اتوب��وس را دريافت مي كنند.  مدير عامل ش��ركت واحد 
اتوبوسراني شهر تهران در مورد اورهال اتوبوس هاي تهران با تأكيد بر 
اينكه از ابتداي سال گذشته اورهال هزارو۲۰۰ دستگاه در دستور كار 
قرار دارد، گفت: براي سال جديد نيز قرار داد اورهال حدود ۷۰۰ دستگاه 
اتوبوس نهايي خواهد ش��د.  وي در م��ورد ورود اتوبوس هاي چيني به 
تهران با بيان اينكه اولين پارت اتوبوس هاي جديد بعد از اولين پرداخت 
و پس از شش ماه تحويل داده خواهد شد، اظهار كرد: تا پايان سال جاري 
به طور كامل اتوبوس هاي خارجي تحويل داده مي شود و اتوبوس هاي 
توليد داخلي نيز براس��اس زمانبندي تحويل و وارد خطوط مي شوند.  
مدير عامل شركت واحد اتوبوسراني ش��هر تهران در پايان تأكيد كرد: 
اتوبوس هاي چيني بعد از ورود به عنوان اتوبوس ملكي شهرداري تهران 

فعال خواهند بود. 

توسعه »سراج« اولويت اول 
وزارت بهداشت در حوزه سلامت روان

مدير  كل دفتر سلامت روان وزارت بهداشت، هزينه  خدمات و ترس 
از انگ اجتماعي را دو چالش مهم حوزه سلامت روان خواند و در عين 
حال برنامه هاي لحاظ شده براي توسعه مراكز »سراج« را اعلام كرد. 
حامد مصلحي، مدير كل دفتر سلامت روان وزارت بهداشت با بيان اينكه 
مراكز سراج )سلامت رواني- اجتماعي( يك برنامه بسيار پيشرو در تكميل 
چرخه خدمت عرصه س��لامت رواني و اجتماعي است، اظهار كرد: حوزه 
س��لامت روان در جهان با چالش هاي متعددي مواجه است. گران بودن 
هزينه هاي خدمات درماني س��لامت روان و ترس از ان��گ زدن به بيمار و 
خانواده هاي بيماران از چالش هاي حوزه سلامت روان در كشورهاي مختلف 
به حساب مي آيد. خدمات سلامت روان جامعه نگر، آخرين سطح خدمت 
در جهان است كه امروز در ايران اسلامي فعال شده و به صورت رايگان ارائه 
خدمت مي كند.  وي ادامه داد: بيماران و خانواده هاي آنها به دليل ترس و 
واهمه از انگ هاي احتمالي، از پيگيري درمان خود منصرف مي شوند كه 

اين موضوع مي تواند ميزان مشكلات آنها را افزايش دهد. 
مدير كل سلامت روان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي درباره 
توسعه مراكز س��راج )مراكز س��لامت رواني - اجتماعي( در كشور  گفت: 
توسعه مراكز سراج با دستور رئيس جمهور در ۲۷ مهر ماه سال ۱۴۰۲ آغاز 
شد. ۲۳ مركز سراج به صورت آزمايشي در كشور فعاليت مي كردند كه پس 
از نتايج مثبت ارزيابي ها و دستور رئيس جمهور، تعداد مراكز سراج ظرف 
چهار ماه به ۱۰۰ مورد رسيد.  مصلحي ادامه داد: توسعه مراكز سراج بيش 
از حد انتظار است؛ طرح ايجاد مراكز سراج از س��ال ۸۲ آغاز شد، اما روند 
پيش روي آن در چهار ماه گذشته استثنايي بود. افزايش تعداد مراكز سراج 
با مديريت بسيار جدي دولت در وزارت بهداشت و با كمك وزارت كشور 
ميسر شده است. بر اساس برنامه ريزي هاي انجام شده نياز به مراكز سراج 

معادل يك به ۲۵۰ هزار تا ۳۰۰ هزار نفر است. 
مصلحي درباره ش��رايط پذيرش بيماران در مراكز سراج بر اساس برنامه 
سلامت خانواده و نظام ارجاع  گفت: مراكز سراج طبق راهنماي عمل دقيق 
و علمي اي كه دارند، پذيرش مستقيم بيمار ندارند و صرفاً افرادي در اين 
مراكز پذيرش مي شوند كه توسط نظام اوليه خدمات يعني مراكز جامع 

سلامت يا از طريق بيمارستان ها معرفي  مي شوند. 
مدير كل دفتر سلامت روان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي 
درباره ساختار مراكز س��راج توضيح داد: يك پزشك عمومي دوره ديده، 
يك روانپزشك، سه تا پنج روانشناس و دو نفر مددكار اجتماعي در مراكز 
س��راج حضور دارند كه خدمات درماني مانند خدمات دارويي و مس��ائل 

روان شناختي بيمار و خانواده بيمار را مديريت مي كنند. 
وي ادامه داد: اگر افرادي كه به مراكز سراج معرفي مي شوند با چالش هايي 
در مسائل حوزه اجتماعي مواجه باشند، مددكاران مراكز سراج با استفاده از 
ظرفيت دستگاه هاي دولتي و ظرفيت مردمي در جهت رفع اين مسائل گام 
برمي دارند. خانه مشاركت مردم در سلامت، بستر فعاليت مردم در جهت 

حل مشكلات اجتماعي اطرافيان است. 
مدير كل دفتر سلامت روان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي درباره 
ارائه خدمات سلامت روان در مناطق كم برخوردار نيز گفت: افراد متوسط 
و مناطق كمتربرخوردار در برنامه هاي سلامت همواره در كانون توجه قرار 
دارند و اين موضوع در مراكز س��راج نيز مورد توجه است. به همين جهت 
جانمايي مراكز سراج در مناطق متوسط شهري قرار دارد تا دسترسي عمومي 
آسان تر باشد. با اين حال، تمركز فعال بر قشر متوسط و كمتر برخوردار است.  
وي درباره بودجه مورد نياز مراكز سراج براي سال جاري گفت: مسئله اصلي 
در ارتباط با مراكز سراج مربوط به حوزه اعتبارات نمي شود، چراكه با حمايت 
رئيس جمهور، وزير بهداشت و معاون بهداش��ت وزارت بهداشت در حوزه 
اعتبارات مراكز سراج مشكلي نداريم. مسائل اعتباري جزو مسائل اصلي 
به حس��اب نمي آيد، اما آموزش و فعاليت هاي آموزشي از اهميت فراواني 
برخوردار است. آموزش بايد فعال شود تا روانشناساني كه در مراكز سراج 

فعاليت مي كنند، مسائل حوزه روانشناسي را بهتر درك كنند. 
وي درباره برنامه هاي سلامت رواني- اجتماعي براي سال جاري نيز به ايسنا 
گفت: مركز سلامت روان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، چهار 
برنامه كليدي براي توسعه واحدهاي سراج در نظر گرفته است. توسعه مراكز 
سراج، برنامه اول وزارت بهداشت در حوزه سلامت روان براي سال جاري به 
حساب مي آيد. بازآموزي روانشناسان جزو برنامه دوم وزارت بهداشت در 

ارتباط با مراكز سراج محسوب مي شود. 
مصلحي ادامه داد: برنامه س��وم وزارت بهداش��ت در حوزه سلامت رواني 
اجتماعي، فعاليت در عرصه بين المللي مبتني بر خانواده در راستاي برنامه 
س��لامت خانواده و خانواده محوركردن سلامت اس��ت. همچنين برنامه 
چهارم وزارت بهداشت در حوزه سلامت روان كشور، تربيت روانشناسان و 
ارائه دهندگان نظام سلامت با اصلاح ساختارهاي علمي است.  وي ادامه داد: 
سه برنامه اول طي سال جاري اجرا مي شود، اما برنامه تربيت روانشناسان 
و ارائه دهندگان خدمات نظام سلامت با اصلاح ساختارهاي علمي از سال 
جاري آغاز مي شود و حصول نتيجه اين برنامه چندين سال زمان مي برد. 

حدود 20 سال است كه نمايندگان مجلس، شوراي 
انقلاب فرهنگ�ي و وزيران آم�وزش و پرورش در 
ادوار مختلف وعده حذف كنكور را مي دهند و هر 
بار با اظهارنظرات جديد خود براي دانش آموزان و 
خانواده هايشان بار رواني ايجاد مي كنند. اين يك 
فريبكاري محض است. 20 سال زمان زيادي است. 
در تمام اين سال ها، زندگي خيلي از دانش آموزان 
و حتي آينده آنها تحت تأثير قرار گرفته است. هر 
كدام از دانش آموزان در اي�ن ادوار، با هزار اميد و 
آرزو درس خواندن�د و در حالي كه مي خواس�تند 
س�راغ رش�ته تحصيل�ي م�ورد علاقه ش�ان در 
دانش�گاه هاي مطرح كش�ور بروند، با تصميمات 
ضد و نقيض آقايان مس�ئول، دچار شوك شدند، 
چراكه هر كدام از مسئولان حوزه آموزشي پشت 
تريبون رفتند و حرف جديدي زدند. يكبار گفتند 
كنكور حذف مي ش�ود و ب�ار ديگر ام�ا و اگرهايي 
به ميان آمد، اما تنش اين ام�ا و اگرها به مدارس و 
دانش آموزان و خانواده هايشان رسيد و سرنوشت 
هر كدام از محصلان را دچار تغيير كرد. دليل اين 
تعلل چيست؟ كسي نمي داند اما گمان زده مي شود 
يكي از دلايل آن نفوذ مافياي كنكور باشد كه هر بار 
توانسته است مسئولان را از تصميم خود برگرداند. 

سال گذشته بود كه تصميمات جديدي براي كاهش 
تأثير كنكور براي ورود به دانشگاه گرفته شد، اما همين 
تصميمات جديد هم با فراز و نشيب زيادي همراه بود. 
از همان لحظه اعلام اجراي طرح »تأثير سوابق تحصيل 
در كنكور« كارشناسان زيادي موافقت و مخالفت خود 
را اعلام كردند. مس��ئولان و مديران آموزشي كشور 
هم، نظرات متفاوتي در اين زمينه داشتند، در نهايت 
تصميم به اجراي اين طرح گرفته شد تا تأثير كنكور 
را در چهار س��ال آينده به حداقل ترين ميزان ممكن 
برس��اند. اين تصميم نويد حذف كنكور در سال هاي 
آينده را مي داد، اما به تازگي وزير علوم در يك برنامه 
تلويزيوني ش��ركت كرده و آب پاكي را روي دس��ت 
دانش آموزان و خانواده هايش��ان را ريخته و گفته كه 

»امكان حذف كنكور وجود ندارد«!
آنقدر حرف هاي مسئولان درباره حذف شدن يا نشدن 
كنكور تغيير كرده كه هنوز كسي نمي  داند اظهارنظر 
اخير وزير علوم چقدر دقيق و درس��ت است. مي توان 
حدس زد كه دانش آم��وزان هنوز هم چش��م انتظار 
تصمي��م نهايي مس��ئولان مانده اند، مس��ئولاني كه 
يكبار مي گويند كمر كنكور را مي ش��كنند و بار ديگر 
مي گويند امكان حذف كنكور وج��ود ندارد! در ميان 
اين اظهارات ضد و نقيض ام��ا، دانش آموزان در ميان 
دو راهي مانده اند؛ اينكه مفاهيم درسي را ياد بگيرند 
و از عهده پاسخ به سؤالات امتحانات نهايي كه عمدتاً 
مفهومي طرح مي شود بربيايند يا اينكه سراغ مهارت 
تس��ت زني بروند و در انتخاب گزينه درست كنكور، 

سرعت عمل پيدا كنند. 

 كش و قوس هاي چندين ساله
س��ال ۸۶ بود كه طرح »نح��وه پذيرش دانش��جو در 
دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي« در مجلس تصويب 
شد؛ قرار بود اين قانون نقش كنكور در پذيرش دانشجو 
را كم كند و در نهايت تا س��ال ۹۰ به طور كلي كنكور 
از ميان برداشته ش��ود. در حالي كه حدود ۱۷ سال از 
تصويب اي��ن قانون مي گذرد، اما هن��وز كنكور حذف 
نشده اس��ت، در تمام اين مدت نيز برخي از مسئولان 
كشور از مافياي كنكور و عوامل دخيل در آن صحبت 
كردند و گفتند كه اين مافيا ب��ا قدرتي كه دارد، اجازه 
حذف كنكور را نداده است! پس از آن سال ۱۳۹۲ بود 
كه مصوبه جديدي بر اس��اس ويرايش مصوبه قبلي، 
تصويب ش��د و عجيب اينكه تا ح��دود زيادي، حذف 
قطعي كنكور را منتفي كرد! البته در اين بين، روش هاي 
مختلفي براي جايگزين كردن كنكور هم مطرح مي شد؛ 
مثل برگزاري چهار آزمون طي يك سال، تا به كمك آن 
دانش آموزان در استرس و فشار كمتري قرار بگيرند، اما 

هيچ كدام از اين روش ها به سرانجام نرسيد. 
عمده وزيران آموزش و پرورش كه بر س��ر كار آمدند 
و وعده ح��ذف كنك��ور را دادن��د، در عم��ل خلاف 
وعده هايش��ان عمل كردند، به همين دليل است كه 
اجراي يك طرح قديمي تا به حال طول كشيده است. 

وزير فعلي آموزش و پرورش، بارها نسبت به ضرورت 
حذف كنكور تأكيد كرده است، آذرماه سال گذشته، 
رضا مراد صحرايي به »جوان« در رابطه با آسيب هاي 
كنكور گفت: »اتفاق بدي كه در كشور ما در طول دو 
دهه اخير افتاد، اين است كه سنجش آموزش و پرورش 
از نظام تعليم  و  تربيت عمومي به خاطر كنكور منفك 
ش��د و رفته رفته كنكور، خودش استاندارد هايي را بر 
آموزش ما تحميل كرد، به گونه اي كه كنكور اهدافي 
غير از برنامه درس��ي ملي را دنبال مي كند، در نتيجه 
كتاب، معلم و مدرسه كه تنها مؤلفه هاي مشترك در 
تمام مدارس كشور هستند، به مرور زمان رنگ باختند 
و مؤسسات كنكوري و كتاب هاي كمك درسي مبناي 
پذيرش در دانشگاه ها ش��د. اين ماجرا به حدي پيش 
رفت كه در مقاطع پايين تر مثل متوسطه اول و حتي 
دوره ابتدايي نفوذ كرد و خطر كنكور به عنوان عاملي 
كه نظام آموزش كشور را تحت الشعاع قرار داده است، 
به يك خطر جدي و ملي تبديل شد. « او درباره راهكار 
مقابله با اين آسيب نيز اظهار داشت: »مصوبه ضريب 
تأثير قطعي امتحان��ات نهايي داوطلب��ان در كنكور 
سراسري را اجرا كرديم؛ مصوبه اي كه دو مجلس آن 
را تصويب كرد و دو دولت را ب��ه خود ديد، اما به دليل 
حواشي و پيامد هايي كه اين جراحي به دنبال داشت، از 

اجراي آن صرف نظر شده بود، اما با اجراي مصوبه تأثير 
سوابق تحصيلي بر كنكور در هاي دانشگاه هاي بزرگ 

كشور به روي همه دانش آموزان باز مي شود.«
اما در ش��رايطي كه اميد ب��ه كاهش تأثي��ر كنكور و 
به مرور زمان ح��ذف آن بود، روز ش��نبه محمدعلي 
زلف��ي گل، وزير عل��وم، تحقيقات و فن��اوري در يك 
گفت وگوي تلويزيوني گفت: »در شرايط فعلي حذف 
كنكور مقدور نيس��ت. « او درباره دليل حذف نشدن 
كنكور توضيح داد: »خانواده ها در پي آن هس��تند كه 
۲۰ هزار رش��ته  مطرح در دانش��گاه هاي برتر كشور 
كه آينده كاري بهتري دارند، س��هم فرزندشان شود، 
در چنين شرايطي بايد دانش آموزان گزينش شوند، 
چراكه تعداد دانش آموزاني كه معدلشان ۲۰ يا ۱۹/۹ 
  است و مي خواهند »پزشكي« دانشگاه علوم پزشكي 
تهران يا »برق« دانشگاه شريف يا »حقوق« دانشگاه 
تهران را بخوانند، بيش��تر از تع��داد صندلي هاي اين 
رشته هاست. « همچنين زلفي گل روز ۸ فروردين ماه 
نيز گفته بود: »اگر روزي بحث اشتغال در كشور حل 
شود شايد امكان حذف كنكور وجود داشته باشد، اما 

هم اكنون اين امر ميسر نيست.«
 دغدغه تست زني به جاي يادگيري مفاهيم

يكي از مهم ترين آس��يب هايی كه كنكور در سيستم 

آموزشي كشور دارد، اين است كه آموزش را تحت تأثير 
خود قرار مي دهد، تا جايي ك��ه دانش آموزان به جاي 
يادگيري مفاهيم مهم و ضروري در مدرس��ه درگير 
آزمون هاي تستي چهارگزينه اي مي شوند. البته اين 
مس��ئله تنها در مقاطع تحصيلي متوسطه اول و دوم 
نيس��ت، بلكه آزمون هاي چهار گزين��ه اي به مقطع 

ابتدايي هم راه يافته است. 
متأس��فانه »كنكور« كه مانند پلي ميان »مدرس��ه« 
و »دانش��گاه« قرار گرفته، طي س��اليان متمادي هر 
دوي آنها را به ش��دت ضعيف كرده اس��ت. از س��وي 
ديگر بس��ياري از معلمان معتقدند ك��ه كنكور مانع 
خلاقيت و ابتكار دانش آموزان شده اس��ت. در مقابل 
اما، خانواده هاي زيادي هستند كه حاضرند ميليون ها 
تومان پول خرج كنند تا فرزندش��ان در كنكور قبول 
شود و به قول معروف مدركش را از يك دانشگاه خوب 
بگيرد. در نتيجه اينها روز به روز به تعداد مؤسس��ات 
كمك آموزش��ي ب��راي كنكور اضاف��ه و كلاس هايي 
تش��كيل ش��ده كه در ازاي گرفتن مبالغ بسيار بالا، 
مهارت ه��ا، تكنيك ه��ا و فن ه��اي تس��ت زني را به 
متقاضيان آم��وزش مي دهند، آن  هم ب��دون در نظر 
گرفتن توان آموزش��ي جدي افراد! چراكه روش هاي 
تس��ت زني نوعي مهارت اس��ت كه هيچ ارزش علمي 
ندارد. اين در شرايطي است كه بارها و بارها كارشناسان 
آموزشي اعلام كرده اند آن دسته از دانش آموزاني كه 
ذهن هاي خلاق تر و فعال تري دارند بايد به دانشگاه ها 
راه پيدا كنند و درس بخوانند تا بعد از فارغ التحصيلي 
هم تأثير بيشتري بر جامعه بگذارند، اما چنين مسئله 

مهمي در كنكور ناديده گرفت مي شود. 
 چرا كنكور حذف نشد؟ 

بازيگران متعددي چون »آموزش و پرورش«، »آموزش 
عالي«، »دس��تگاه هاي قانونگذار«، »دانش��گاه ها«، 
»خانواده ها« و حتي خ��ود »داوطلبان« كه در زمينه 
بودن يا نب��ودن كنكور اثرگذار هس��تند، ام��ا آنها به 
ط��ور هماهن��گ در اج��راي قان��ون ح��ذف كنكور 
همكاري نداش��ته اند. بدتر اينكه در تمام اين سال ها 
كشمكش هايي ميان مس��ئولان بر سر حذف كنكور 
اتفاق افتاد و اين كشمكش ها نيز هيچ گاه تمام نشد؛ 
حتي گاهي متولي��ان امر چ��ه در آموزش وپرورش و 
چه در سازمان س��نجش در رس��انه ها عليه يكديگر 
صحبت كردند و ديگري را متهم ب��ه كوتاهي در اين 
زمينه مي دانستند. شايد يكي از مهم ترين دلايلي كه 
زور مسئولان به مافياي كنكور نرسيده است، همين 
يكدس��ت نبودن آنها در اجراي ط��رح كاهش تأثير 
كنكور باشد. در صورتي كه براي نجات دانش آموزان و 
ساخت آينده اي بهتر برايشان بايد هر چه زودتر دست 
به كار شوند و اين طرح ۲۰ ساله را با جديت تمام تري 
اجرا كنند. بدون شك اجراي طرح كاهش تأثير كنكور 
و به مرور زمان حذف اين غول استرس زا، طرحي مهم 
است كه به سرانجام رسيدن آن همت همه مسئولان 

را مي طلبد. 

توضیحات وصی محتشمی پور به »جوان« 
درباره ساخت مسجد در قیطریه

فريبكاري 20 ساله حذف كنكور!
پس  از چند دهه تلاش براي حذف كنكور و تصويب مقررات متعددي براي مقابله با مافياي كنكور و موش آزمايشگاهي شدن چندصد هزار دانش آموز

 با مصوبات عجيب و غريب، حالا وزير علوم مدعي شده است » حذف كنكور مقدور نيست!«

 س�اخت مس�جد در 

محيا حسيني
قيطري�ه،   گفت وگو پ�ارك 

موضوعي اس�ت كه با 
حواشي زيادي رو به رو شده است. در شبكه هاي 
اجتماعي، مطالبي در جهت مخالفت با س�اخت 
اين مس�جد دست به دس�ت مي چرخد و هر بار 
موض�وع جدي�دي مط�رح مي ش�ود. برخ�ي 
مي نويسند قرار اس�ت با س�اخت اين مسجد، 
درختاني بريده شود و برخي ديگر از وجود آثار 
باستاني در اعماق زمين اين پارك سخن به ميان 
مي آورند. آنطور كه مشخص است عده اي با اين 
اقدام موافق نيس�تند و مخالفتشان را با انتشار 
اين مطالب اع�لام مي كنند. در اي�ن ميان گفته 
شده كه اين مسجد نه با بودجه شهرداري بلكه با 
سرمايه به ارث گذاشته شده مرحوم سيد محمود 
محتش�مي پور قرار است  ساخته ش�ود. در اين 
رابطه »جوان« با جواد سعيدي نژاد، داماد و وصي 
مرح�وم محتش�مي پور گفت وگو كرده  اس�ت. 

گفت�ه مي ش�ود ك�ه زمس�تان 1402 
ش�هرداري تهران تصميم به س�اخت 
مس�جد در پارك قيطريه گرفته است. 

شما اين موضوع را تأييد مي كنيد؟
خير، اي��ن تصمي��م در تاريخ ۱۷ مه��ر ۱۴۰۱ در 
شورايي كه تشكيل شده بود، گرفته شد. در اين شورا 
۱۴ نفر حضور داشتند؛ آقاي زاكاني، شهردار تهران 
به عنوان رئيس ش��ورا، حجت الاسلام سيدمحمد 
آقاميري  عضو شوراي شهر تهران، عليرضا نادعلي 
عضو شوراي ش��هر تهران، سيدحسن ميركريمي 
مدي��ر كل اوق��اف و امور خيري��ه اس��تان تهران، 
حجت الاسلام محمد ابراهيم رئيس مركز رسيدگي 
به امور مساجد تهران، آقاي محمد امين توكلي زاده 
معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران، 
حميدرض��ا صارمي معاون شهرس��ازي و معماري 
شهرداري تهران، عليرضا جاويد معاون هماهنگي 
امور مناطق شهرداري تهران، مجيد غفوري، دستيار 
شهردار و دبير شوراي ساماندهي، توسعه و گسترش 

مساجد شهر تهران، حجت الاس��لام و المسلمين 
جواد ص��ادق زاده رئيس مرك��ز فعاليت هاي ديني 
ش��هرداري تهران، عل��ي نصيري رئيس س��ازمان 
پيشگيري و مديريت بحران ش��هر تهران، محمد 
حسن زاده مدير عامل سازمان املاك و مستغلات، 
رضا اعرابي معاون مركز رس��يدگي به امور مساجد 
و محمدحس��ن جعفرزاده مدير كل اداره فرهنگي 
معاونت امور اجتماع��ي و فرهنگي، محمد مؤيدي 

مديرعامل شركت توسعه فضاهاي فرهنگي. 
شورايي كه تشكيل شد نيز چند مصوبه داشتند كه 
يكي از آنها اين بود؛ درخواست اهالي منطقه قيطريه 
به ش��ماره نامه ۶۵۳۳۸۱ مميز ۱۰ مورخه ۱۴۰۱ 
مرداد ۱۱ در خصوص احداث مسجد جديد با هزينه 
هيئت امنا در منطقه يك، پارك قيطريه مطرح و با 
توجه به پيشنهاد مدير عامل سازمان بوستان ها مقرر 
شد قطعه زمين واقع در گوشه شمال شرقي پارك كه 
داراي كمترين درخت است بدين منظور اختصاص 
يابد. قابل ذكر است بنا به اظهار جناب آقاي مهندس 
مختاري، امكان جا به جايي س��رويس بهداشتي آن 
قس��مت نيز وجود دارد. ضمناً مقرر ش��د مساحت 
عرصه موردنياز براي احداث مس��جد توسط مشاور 

تهيه كننده طرح تعيين گردد. 
مخالفت ها با س�اخت مسجد در پارك 
قيطريه زياد اس�ت، دليل پافشاري ها 

براي ساخت اين مسجد چيست؟ 
در درجه اول بايد گفت كه خود مسجد موضوعيت 
دارد. مسجد نماد اس��لامي است و هر كس كه آن را 
نگاه كند ياد خدا و پيامبر و دين خواهد افتاد. به نظر 
مي  رسد كه در منطقه قيطريه و همچنين اين پارك، 
نياز به نمادهاي اسلامي وجود دارد و بايد بدان توجه 
شود. از سوي ديگر مس��جد يك پناه است و افراد به 
آنجا مي روند، عبادت مي كنند و نماز مي خوانند، پس 
از آن هم مي توانند از محيط پارك و فضاي طبيعت 
استفاده كنند. به جرئت مي توانم بگويم كه در عمده 
مخالفت هايي براي ساخت اين مسجد شده، دلايلي 

كه مي گويند بي پايه و اساس است. 
پ��ارك قيطريه ح��دود ۱۲۲ هزار مس��احت دارد و 

مس��جدي كه قرار است در آن س��اخته شود حدود 
۸۰۰متر مربع، يعني تقريباً حدود ۰/۶ درصد مساحت 
پارك را به خود اختصاص مي دهد. از طرفي مسجد در 
محلي ساخته مي شود كه هيچ مزاحمتي براي كساني 
كه مي خواهند به پارك بيايند، ايجاد نخواهد كرد. آيا 
انصاف است كه با ساخت آن مخالفت شود و نخواهند 

اين ۰/۶ درصد به مسجد تعلق بگيرد؟!
خانم فخرالسادات محتشمي پور اعلام 
كرده اند كه براي ساخت اين مسجد با 

ايشان مشورت نشده است. 
بن��ده وصي مرحوم آقاي محتش��مي پور هس��تم و 
وصيتنامه ايشان هم پيش من است. ايشان كلمه اي 
به عنوان »مس��جد« در وصيتنامه ش��ان نياوردند و 
صرفاً نوشته اند كه وصي )يعني بنده( هر كار خيري 
را كه صلاح مي دانم، انجام دهم. در چنين شرايطي 
خانم محتش��مي پور مي گويد كه چرا با ما مشورت 
نشده اس��ت، در صورتي كه وصي از نظر ش��رعي و 

قانوني نبايد با وراث مشورت كند. 

يكي از شبهات مطرح شده اين است كه 
اين پارك براي ايجاد پارك عمومي وقف 

شده، در اين رابطه نظر شما چيست؟
آقاي ميركريمي، مدي��ر كل اوقاف و ام��ور خيريه 
استان تهران در ش��وراي تشكيل شده براي ساخت 
مس��جد در پارك قيطريه حضور داش��تند، به طور 
قطع اگر اش��كالي در اين كار وجود داش��ت، همان 
روز آن را اعلام مي كردند. از طرفي آقاي س��روري، 
عضو شوراي شهر روز ۱۵ فروردين طي يادداشتي در 
يكي از روزنامه ها نوشته است: »زمين پارك قيطريه 
موقوفه بوده و در مستندات موقوفه نيز بحث ساخت 

مسجد در اين زمين ذكر شده است. «
در برخي از رس�انه ها نوش�ته شده كه 
احتم�ال وجود آثار تاريخ�ي در پارك 
قيطريه وج�ود دارد. در اين رابطه چه 

توضيحي داريد؟
قرار است مس��جد در شمال ش��رقي پارك ساخته 
شود و قبرس��تاني كه درباره آن در رسانه ها نوشته 

شده است، در جنوب شرقي اين پارك است. هر كسي 
كه به پارك رفته باشد مي داند كه اين دو از هم فاصله 
زيادي دارند. با اين وجود آقاي ضرغامي گفته است 
كه هنگام گودبرداري براي ساخت مسجد، كارشناس 

ميراث فرهنگي در آنجا حضور پيدا مي كند. 
آيا براي ساخت اين مسجد، قرار است 
مغازه اي هم ساخته شود يا درختي جا 

به جا يا قطع  شود؟
به هيچ عنوان. پيش تر قرار ب��ود كه چهار درخت را 
جا به جا كنيم، اما بعد حواشي پيش آمده، شهردار 
تهران به پارك قيطريه آمد و قرار شد كه همين چهار 
درخت هم جا به جا نش��ود و داخل حياط مس��جد 
بماند. به همين دليل قرار نيست هيچ درختي قطع 

شود، هيچ مغازه اي هم ساخته نمي شود. 
به نظر شما علت مخالفت ها براي ساخت 

مسجد چيست؟
من فكر مي كنم كساني كه مخالف مسجد هستند با 
اصل آن مخالف نيستند. شايد يك عده جهت گيري 
سياسي با ش��هرداري دارند و يك عده اي هم با اين 
كار، آزادي هايش��ان در پارك گرفته مي شود؛ يعني 
اگر يك خانمي بي حجاب به پارك مي آمده بعد از اين 
حجابش را رعايت كند. البته برخي هم كه نمي دانند 
هدف ما از ساخت اين مسجد چيست  و از سر ناآگاهي 

ممكن است مخالف آن باشد. 
برخي ش��ايد تصور كنند كه اين مسجد نيز همانند 
عمده مساجد ديگر قرار اس��ت دو ساعت صبح و دو 
ساعت شب باز باشد، اما تصميم داريم در اين مسجد 
كارهاي فرهنگي جذاب انجام دهيم. از همين حالا 
به دنبال پيش نماز درجه يك و متعهد هس��تيم تا با 
قشر نوجوان و جوان ارتباط خوبي برقرار كند، چراكه 
شاهد آن هستيم اين گروه س��ني كمتر به مسجد 
مي روند و هدف ما جذب آنهاست. از طرفي با توجه به 
اينكه مدارس مسجدمحور ايجاد شده كه در آنجا هم 
كارهاي آموزش و پرورشي و هم كارهاي ديني انجام 
مي شود، ما نيز قصد داريم به اين سمت حركت كنيم. 
همچنين در اين مسجد، مردم بيايند و مشكلاتشان 

را مطرح و حل كنند. 

مهسا گربندي
  گزارش  
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